

Minutes of the Banking and Financial Services Law Commission Meeting

(Meeting addressed to all members of the Banking and Financial Services Law Commission & to the National Representatives and Presidents of National Committees and their members)

Date: Monday, 21 July 2025

Venue: Conference call

Matters looked upon:

1) 2025 UIA Congress

The 69th UIA Congress will take place in Guadalajara (Mexico) from 29 October to 2 November, 2025. Link: <https://www.uanet.org/en/events/69th-congress?backlist>. The Commission will organize the following sessions:

- Thursday, October 30, 9.00 am – 12.30 pm, Banking and Financial Services Law, *“Revolution in the payments landscape in the Digital Age”*:

“Payment services play a fundamental role in our daily lives and for the economy. The payment services market has changed significantly in recent years. Electronic payments have been constantly growing. The trend towards digitalisation was accelerated by the COVID-19 pandemic, leading to a surge in online transactions and contactless payments in shops. The digital transformation is triggering a revolution in the financial sector, especially in payments, which will bring innovation as well as benefits in terms of costs, convenience, accessibility, and inclusion for individuals and firms, but also risks (e.g. fraud). New providers, enabled by digital technologies, have entered the market. Fintech companies have sparked the latest wave of innovation, speeding up the evolution of the payment system that also plays to the strength of big tech. To advance digital payments, promote innovation and enhance safety and efficiency in the financial sector, central banks have multiple tools at their disposal. One prominent option is to issue a Central Bank Digital Currency (CBDC). Another is to build Fast Payment Systems (FPS). Speakers will illustrate the most significant innovations in payments and their key impacts and implications on users, banks and other payment service providers, regulators, and the overall structure of the payments market, as well as the major public-private partnerships in payment systems”.

- Saturday, 1st November, 9.00 am – 12.30 pm, Animal Law / Banking and Financial Services Law / Human Rights, *“Tackling Climate Change: Lawyers Must Act Now for a Sustainable Future”*:

“Humans are changing the planet. We are spewing pollutants into the atmosphere. We have destroyed roughly 1/5th of the arable land on Earth. We are running out of freshwater while the 20th century saw a fourfold increase in population. We are in the midst of the sixth mass extinction. Climate change is increasingly affecting ecosystems, with disruptive effects on the social well-being, economic development, and financial stability. The loss of biodiversity is producing severe consequences. The resulting effects on the climate have caused the loss of critical species, zoonotic diseases, and driven the mass mortality of plants and animals. Since 2008, over 376 million people - climate refugees - have been displaced because of environmental disasters. International climate finance is essential for developing countries to achieve their climate goals. Financial institutions can manage the risks and identify the opportunities linked to climate change as well as accelerate the transition to low-carbon economies. This session looks at the role of international law and policy in turning the tide on losses that cannot be recovered”.

Deadline to benefit from preferential registration fees for the Guadalajara Congress is 31 July 2025.

Link to the Congress programme: <https://www.uanet.org/en/events/69th-congress?backlist>.

2) Annual meeting in person

During the Congress (on 30 October 2025, at 8:30 am), the Commission will organize the Annual Meeting in person.

3) Author of articles

If you would like to write articles, you will be able to cooperate with UIA Newsletter or Juriste International (<https://www.uanet.org/en/juriste-international>) (please write an e-mail to Barbara Bandiera (President)).

On 10 July 2025, the article “*The “Compromiso de Sevilla”: A Renewed Global Framework for Financing Development*” written by Barbara Bandiera for the UIA Newsletter was published on the UIA website. Link: <https://www.uanet.org/en/news/compromiso-de-sevilla-renewed-global-framework-financing-development?backlist>

4) LinkedIn Group

On 10 February 2024, the “UIA - Banking and Financial Services Law Commission” Group was created on LinkedIn. You are invited to join to this Group.

Link - UIA - Banking and Financial Services Law Commission: <https://www.linkedin.com/groups/8149585/>

There was no other business to discuss.

Barbara BANDIERA

(President of the UIA Banking and Financial Services Law Commission)

Procès-verbal de la réunion de la Commission du Droit Bancaire et Financier

(Réunion adressée à tous les membres de la Commission du Droit Bancaire et Financier ainsi qu'aux Représentants Nationaux et Présidents des Comités Nationaux et à leurs membres)

Date: Lundi 21 juillet 2025

Lieu: Conférence téléphonique

Questions examinées:

1) Congrès de l'UIA dans le 2025

Le 69^e Congrès de l'UIA aura lieu à Guadalajara (Mexique) du 29 octobre au 02 novembre 2025. Link: <https://www.uanet.org/fr/evenements/69e-congres>. La Commission organisera les sessions suivantes:

- Jeudi 30 octobre, 9h00 – 12h30, Droit Bancaire et Financier, "La révolution des systèmes de paiement à l'ère numérique":

"Les services de paiement jouent un rôle essentiel dans notre vie quotidienne et dans l'économie. Le marché des services de paiement a considérablement évolué ces dernières années. Les paiements électroniques n'ont cessé de se généraliser. La tendance à la numérisation a été accélérée par la pandémie de COVID-19, entraînant une montée en flèche des transactions en ligne et des paiements sans contact dans les commerces. La transformation numérique est à l'origine d'une révolution du secteur financier, en particulier en matière de paiements, qui sera porteuse d'innovations et d'avantages en termes de coûts, de commodité et d'accessibilité, favorisant l'inclusion des personnes et des entreprises, mais qui comporte également des risques (p. ex., la fraude). Les technologies numériques ont permis à de nouveaux prestataires d'entrer sur le marché. Les entreprises Fintech ont lancé la dernière vague d'innovations, accélérant l'évolution du système de paiement qui maximise en outre le potentiel des géants de la technologie. Afin de développer les paiements numériques, d'encourager l'innovation et d'accroître la

sécurité et l'efficacité du secteur financier, les banques centrales disposent de multiples instruments. Les principales solutions consistent notamment à émettre une monnaie numérique de banque centrale (MNBC) et à mettre en place des systèmes de paiement rapide (FPS). Les intervenants illustreront les innovations les plus significatives en matière de paiements et leurs principaux effets et implications pour les usagers, les banques et autres prestataires de services de paiement, les régulateurs et l'ensemble de la structure du marché des paiements, ainsi que les principaux partenariats public-privé dans le domaine des systèmes de paiement".

- Samedi 1er novembre, 9h00 – 12h30, Droit Animalier / Droit Bancaire et Financier / Droits de L'Homme, "Lutte contre le changement climatique: les avocats doivent agir dès maintenant pour un avenir durable":

"L'être humain est en train de transformer la planète. Nous rejetons des polluants dans l'atmosphère. Nous avons détruit environ un cinquième des terres arables sur la Terre. Nous manquons d'eau douce alors que la population a quadruplé au XXe siècle. Nous sommes engagés dans la sixième extinction massive. Les écosystèmes souffrent de plus en plus du changement climatique, avec des effets perturbateurs sur le bien-être social, le développement économique et la stabilité financière. La perte de biodiversité entraîne de graves conséquences. Les effets qui en résultent sur le climat ont provoqué la perte d'espèces clés, des zoonoses et une mortalité massive de plantes et d'animaux. Depuis 2008, plus de 376 millions de personnes – les réfugiés climatiques – ont été déplacées à la suite de catastrophes environnementales. Le financement climatique international est essentiel pour que les pays en développements atteignent leurs objectifs climatiques. Les institutions financières peuvent gérer les risques et identifier les opportunités liées aux changements climatiques, ainsi qu'accélérer la transition vers des économies à faible teneur en carbone. Cette session permettra d'examiner le rôle du droit et des politiques à l'échelle internationale pour enrayer des pertes irréversibles".

La date limite pour bénéficier des tarifs d'inscription préférentiels au Congrès de Guadalajara est le 31 juillet 2025.

Link au programme du Congrès: <https://www.uanet.org/fr/evenements/69e-congres>

2) Réunion Annuelle en présence

Pendant le Congrès (le 30 octobre 2025, à 8h30), la Commission organisera la Réunion Annuelle en présence.

3) Auteur d'articles

Si vous souhaitez écrire des articles, vous pourrez coopérer avec la Newsletter de l'UIA ou avec Juriste International (<https://www.uanet.org/en/juriste-international>) (veuillez écrire un e-mail à Barbara Bandiera (Présidente).

Le 10 Juillet 2025, l'article "The "Compromiso de Sevilla": A Renewed Global Framework for Financing Development" rédigé par Barbara Bandiera pour la Newsletter de l'UIA a été publié sur le site Web de l'UIA. Link: <https://www.uanet.org/en/news/compromiso-de-sevilla-renewed-global-framework-financing-development?backlist>

4) Groupe LinkedIn

Le 10 février 2024, le Groupe "UIA - Banking and Financial Services Law Commission" a été créé sur LinkedIn. Vous êtes invités à rejoindre ce groupe.

Link - UIA - Banking and Financial Services Law Commission: <https://www.linkedin.com/groups/8149585/>

Il n'y avait pas d'autres affaires à discuter.

Barbara BANDIERA

(Présidente de la Commission Droit Bancaire et Financier de l'UIA)